



تقرير عن

الاجتماع التنسيقي للجمعية البرلمانية الآسيوية

على هامش الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي

13 تشرين الأول/ أكتوبر 2019

بلغراد (صربيا)

الجمعية البرلمانية الآسيوية

تشرين الأول/ أكتوبر 2019



تقرير عن  
الاجتماع التنسيقى للجمعية البرلمانية الآسيوية  
على هامش الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي  
13 تشرين الأول/ أكتوبر 2019  
بلغراد (صربيا)

انعقد الاجتماع التنسيقى للجمعية البرلمانية الآسيوية في 13 تشرين الأول/ أكتوبر 2019 بالتزامن مع الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي في بلغراد - صربيا، برئاسة البروفيسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية الوطنية الكبرى لتركيا. حضر الاجتماع مندوبون من 21 برلماناً عضواً وذلك على النحو التالي:

أفغانستان، ومملكة البحرين، وبوتان، وبنغلادش، وكمبوديا، والهند، والجمهورية الإسلامية الإيرانية، وجمهورية العراق، والمملكة الأردنية الهاشمية، ودولة الكويت، ومنغوليا، ودولة فلسطين، ودولة قطر، والمملكة العربية السعودية، وسريلانكا، والجمهورية العربية السورية، وتركيا، ودولة الإمارات العربية المتحدة، والبرلمان العربي،  
\* حضرت دولة قطر بصفة مراقب

وبدأ الدكتور محمد رضا مجيدي، الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية، الاجتماع بكلمة ترحيبية قصيرة، أعقبها تقديم مشروع جدول أعمال الاجتماع، الذي اعتمده المشاركون بالإجماع. وبعد ذلك، ألقى رئيس الاجتماع، البروفيسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية الوطنية الكبرى لتركيا، بصفته رئيس الجمعية البرلمانية الآسيوية، كلمته الافتتاحية.

### 1. الكلمة الافتتاحية للبروفيسور مصطفى شنطوب،

في كلمته الافتتاحية، رحب البروفيسور شنطوب بالحضور لمشاركتهم في هذا الاجتماع باعتباره منصة مهمة للغاية للدبلوماسية البرلمانية.

وتطرق إلى الهدف الرئيسي للجمعية البرلمانية الآسيوية والذي يسعى إلى تعزيز التعاون البرلماني من أجل السلام والازدهار والعلاقات الاقتصادية والاجتماعية في المنطقة الآسيوية.

وتابع قائلاً "لقد ساهمت الجمعية الوطنية الكبرى لتركيا ورئيسها في التطوير المؤسساتي للجمعية البرلمانية الآسيوية، خلال العامين الماضيين من رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية من أجل تعزيز علاقاتنا البرلمانية."



وأضاف، في هذا السياق، "نحن ذاهبون لعقد الاجتماع الأول للمجلس التنفيذي في أواخر هذا الشهر كجزء من وجودنا النشط سواء في الميدان أو على المنبر وأيضاً كجزء من واجبنا أن نطور علاقاتنا مع جميع البلدان بغض النظر عن بعدها. يعدّ تطوير العلاقات جزءاً مهماً من سياستنا الخارجية، وليس فقط مع دول آسيا والمحيط الهادئ ودول رابطة أمم جنوب شرق آسيا في المنطقة، بل وأيضاً مع جميع أنحاء العالم."

كما أكد: "إننا نعتزم زيادة روابطنا السياسية ومشاوراتنا مع الأصدقاء الآسيويين الذين يشاركوننا الرؤية نفسها في هذه العملية والاستفادة من فرص التعاون التي يمكن توسيعها لمجال واسع على المدى المتوسط والطويل، بما في ذلك في مجالات مثل الأمن والتجارة والاستثمارات والتكنولوجيات الجديدة والبيئة والتنمية والطاقة المتطورة والنقل والمواصلات والصناعة الإنسانية والدفاعية."

وفي جانب آخر من كلمته، تطرق البروفيسور شنطوب إلى الوضع الخطير لأهل الروهينغا، الذين اضطروا إلى مغادرة أرضهم وطلب اللجوء.

وتابع " ليس من الممكن التوصل إلى حلّ دائم وسلام في أراكان من دون ضمان عودة أهالي الروهينغا إلى ميانمار بأمان وطوعية وبكرامة وبشكل نهائي. تتوقع تركيا مع المجتمع الدولي، المزيد من ميانمار من دون تأخير، في معالجة القضايا بحسن نية لمواجهة الأزمة وإظهار الإرادة السياسية اللازمة نحو حلّ دائم. ونحن على استعداد لدعم ميانمار لاتخاذ خطوات في هذا الاتجاه."

وبالإشارة إلى الدور الهام للبرلمانات والمشرعين، قال: "بما أننا، أعضاء برلمانات، يتم انتخابنا مباشرة من قبل شعبنا، فمن واجبنا الأساسي مساعدة شعبنا على العيش بسلام ورخاء. من أولوياتنا وواجبنا أن نبذل قصارى جهدنا في سياق سياستنا الخارجية لتحقيق هذا الهدف."

وفي الختام تمنى النجاح والنتائج المثمرة لهذا الاجتماع.

## 2. تقرير الأمين العام:

عقب الكلمة الافتتاحية التي أدلى بها رئيس الاجتماع، بدأ الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية تقريره بكلمة ترحيبية قصيرة للمشاركين وأبدى تقديره لجميع مندوبي الاتحاد البرلماني الدولي للبرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية الذين استجابوا لدعوة الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية وشاركوا في هذا الاجتماع. كما شكر أيضاً رئيس الجمعية البرلمانية الآسيوية، سعادة البروفيسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية الوطنية الكبرى لتركيا، على تشريفه بالحضور وعلى خطابه الملهم في هذا الفعالية الهامة.



وبعد ذلك، سرد الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية الأنشطة المختلفة للأمانة العامة منذ الاجتماع التنسيق الأخر الذي عقد في الدوحة، دولة قطر على النحو الآتي:

خلال الأشهر الستة الماضية منذ الاجتماع التنسيق السابق على هامش الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي في الدوحة، تمكنت الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية من المساهمة بشكل نشط في التنظيم الناجح لثلاثة اجتماعات للجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية بدعوة سخية من البرلمانات الأعضاء الثلاثة المضيفة التالية:

1. مجلس الدوما في البرلمان الروسي؛ اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة،
  2. مجلس الشورى الإسلامي في الجمهورية الإسلامية الإيرانية؛ اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون السياسية،
  3. مجلس النواب في جمهورية العراق؛ اجتماع اللجنة الدائمة للموازنة والتخطيط،
- كما ينبغي إضافة اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاجتماعية والثقافية الذي عقد في بانكوك بتايلاند في العام 2019 إلى الاجتماعات الثلاثة المذكورة أعلاه.
- لذلك، عقدت اللجان الدائمة الأربع اجتماعاتها وأعدت مشاريع القرارات لتقديمها إلى المجلس التنفيذي المقبل الذي سيعقد في تركيا في أواخر هذا الشهر.

### 1. اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة

18 - 21 نيسان/ أبريل 2019،

ناريان مار (روسيا الاتحادية)

بدعوة من مجلس دوما الدولة، عقدت اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة اجتماعها في الفترة من 18-21 نيسان/ أبريل 2019، في ناريان-مار، روسيا الاتحادية. شاركت وفود من 19 برلماناً عضواً في الاجتماع.

وكان معروضاً على الاجتماع ثمانية مشاريع قرارات للتداول واعتماد المسائل التالية:

1. سوق الطاقة المتكاملة الآسيوية،
2. القضايا البيئية،
3. الشؤون المالية: ضمان الجهود للنمو الاقتصادي،
4. القضاء على الفقر،
5. دور برلمانات الجمعية البرلمانية الآسيوية في دعم تنفيذ أهداف التنمية المستدامة،
6. المياه والصحة العامة في آسيا للجميع،



7. اعتماد خريطة طريق تنص على تدابير لتحفيز التمويل الأخضر،

8. إنشاء سوق الطاقة الآسيوي،

وبعد الجلسة الافتتاحية وانتخاب أعضاء المكتب، اتجه الاجتماع نحو عقد جلسة وأقر جدول أعماله.

1. عقدت ثلاث مجموعات عمل لمناقشة القضايا المتعلقة بالتمويل الأخضر وسوق الطاقة وأزمة المياه على النحو المنصوص عليه في القرارات ذات الصلة.

2. فيما يتعلق بمشاريع القرارات، وافقت اللجنة الدائمة على تأجيل المداولات بشأن المشاريع الخاصة سوق الطاقة المتكاملة الآسيوية، وإنشاء سوق الطاقة الآسيوي. تم تكليف رؤساء مجموعة العمل المعنية بالطاقة بدمج هذين القرارين للمناقشة في اجتماع المجلس التنفيذي القادم المقرر عقده في تركيا هذا العام.

3. تم تأجيل المداولات حول مشروع القرار بشأن المياه والصحة العامة في آسيا للجميع حتى الاجتماع المقبل للجنة الدائمة بسبب كثرة التعديلات ووجهات النظر المختلفة.

4. تمت مناقشة مشاريع القرارات الخمسة الأخرى واعتمدت أخيراً مع بعض التعديلات.

وأعقب الاجتماع أيضاً الدورة الـ 5 للمجموعة الاستشارية المعنية بالطاقة. اقترح رئيس الاجتماع من دولة الكويت قرارين للجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة بعنوان "سوق الطاقة المتكاملة في آسيا" ومشروع القرار المقدم من مجلس الأمة في دولة الكويت بعنوان "إنشاء سوق الطاقة الآسيوي". تمت الموافقة على هذا الاقتراح من قبل المشاركين. أثار العديد من المندوبين، بمن فيهم جمهورية العراق وكمبوديا والجمهورية العربية السورية ووجهات نظرهم بشأن الطاقة النظيفة، وتطوير الطاقة الكهربائية في آسيا. تعهد رئيس الاجتماع بتقديم مشروع قرار جديد حول الطاقة للمناقشة خلال المجلس التنفيذي القادم.



## 2. اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون السياسية،

28-25 حزيران/ يونيو 2019

أصفهان (الجمهورية الإسلامية الإيرانية)

انعقدت اجتماعات اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون السياسية يومي 25 و28 حزيران/ يونيو 2019 في أصفهان، الجمهورية الإسلامية الإيرانية. حضر هذه الفعالية مندوبون من 16 برلماناً عضواً في الجمعية البرلمانية الآسيوية. وبعد الجلسة الافتتاحية، واعتماد مشروع جدول الأعمال بالإجماع، بدأ المشاركون المداولات بشأن بنود جدول الأعمال.

وقبل النظر في بنود جدول الأعمال، عبّر المجتمعون عن عميق الحزن والألم إحياءً لذكرى ممثل دولة فلسطين في الجمعية البرلمانية الآسيوية سعادة الراحل زهير صندوقة. أخذ كل من الوفود الحاضرة الكلمة للتعبير عن تعازيهم لوفاة عضو نشط للغاية في عائلة الجمعية البرلمانية الآسيوية.

**وَعُرض على الاجتماع تسعة مشاريع قرارات بشأن المسائل التالية:**

- ◀ الحوكمة الرشيدة،
- ◀ سيادة القانون والتمكين القضائي،
- ◀ الممارسات البرلمانية الجيدة،
- ◀ بناء الازدهار في آسيا من خلال الصداقة والتعاون،
- ◀ البرلمانات والحكومات الآسيوية معاً من أجل الازدهار في آسيا،
- ◀ دعم البرلمانات الآسيوية الثابت للشعب الفلسطيني،
- ◀ التنمية المتسقة من خلال الديمقراطية،
- ◀ تعزيز التعاون بين أعضاء الجمعية البرلمانية الآسيوية لحماية تعددية الأطراف وتعزيزها،



## النظر في مشاريع القرارات:

1. تمّ تأجيل المداولات حول مشاريع القرارات المتعلقة بدولة فلسطين إلى دورة مقبلة للجنة بسبب وفاة ممثل دولة فلسطين وغياب أي عضو يمثل دولة فلسطين.
  2. النظر في مشروع القرار بعنوان "نحو برلمان آسيوي" الذي تلقى دعماً جيداً من قبل المشاركين الرئيسيين، ولكن تمّ تأجيله إلى اجتماع مستقبلي بسبب كثرة التعديلات.
  3. رحّب المشاركون بمشروع القرار، الذي اقترحه وفد الجمهورية الإسلامية الإيرانية بشأن التعددية، وتقرر تأجيل المداولات حول هذا المشروع إلى الجلسة التالية.
  4. اعتمدت مشاريع القرارات الأخرى بتوافق الآراء.
- وبعد ظهر يوم 25 حزيران/ يونيو، عقدت مجموعة العمل للبرلمان الآسيوي اجتماعها برئاسة سعادة السيد كوهكان، نائب في مجلس الشورى الإسلامي في الجمهورية الإسلامية الإيرانية.
- كانت هناك آراء إجرائية متباينة من جانب البرلمانات الأعضاء حول صياغة إنشاء البرلمان الآسيوي، في الوقت الذي وافق فيه المشاركون على الفكرة الأساسية، باعتبارها قضية محورية تساعد على الوصول إلى السلام والرفاه الاجتماعي للشعوب الآسيوية.
- إن مجموعة العمل للبرلمان الآسيوي هي تحت رعاية اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون السياسية حيث تعمل الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية كأمانة لها.



### 3. اجتماع اللجنة الدائمة للموازنة والتخطيط

3-5 أيلول/ سبتمبر 2019

بغداد (جمهورية العراق)

انعقدت اجتماعات اللجنة الدائمة للموازنة والتخطيط للجمعية البرلمانية الآسيوية في الفترة من 3-5 أيلول/ سبتمبر 2019 في بغداد، جمهورية العراق بدعوة من مجلس النواب في جمهورية العراق. وشارك في الاجتماع وفود برلمانية من 17 بلداً عضواً.

كان معروضاً على الاجتماع مشروع قرار واحد بعنوان "الموازنة والتخطيط للجمعية البرلمانية الآسيوية". هذا المشروع، الذي يتضمن واحدة من أهم القضايا في الجمعية البرلمانية الآسيوية لتحقيق أهدافها، تمّ اعتماده بتوافق الآراء بعد المداولات المحمومة في جو مفعم بالحيوية من التعاون.

#### ❖ بعض البنود المهمة في القرار:

- ◀ التدابير الواجب اتخاذها من قبل جميع البرلمانات الأعضاء مع الاحترام الواجب لتخطيط الموازنة الداخلية لتأمين الموارد المالية لسداد اشتراكاتها،
- ◀ المشاركة مع أيّ دفع طوعي ممكن للبرلمانات الأعضاء بالإضافة إلى المساهمة المتفق عليها،
- ◀ تقدير الأعضاء لمجلس الشورى الإسلامي في الجمهورية الإسلامية الإيرانية على تمويله السخي لموازنة الأمانة العامة منذ العام 2007 وطلب استمرار كرمه إلى أن يحين موعد سداد المدفوعات المنتظمة للمساهمات المقدره لجميع الأعضاء،
- ◀ مطالبة الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية بتقديم جميع خطط الموازنة والنفقات لتقديمها إلى اجتماع المجلس التنفيذي القادم الذي سيعقد في تركيا،
- ◀ إعفاء دولة فلسطين من المساهمات المقررة حتى يحين الوقت الذي يمكنها فيه أن تستعيد مكانتها كدولة مستقلة تماماً،





## برامج الجمعية البرلمانية الآسيوية في الأشهر التالية:

1. سيعقد اجتماع المجلس التنفيذي الأول في ريزا- تركيا يومي 25 و28 تشرين الأول/ أكتوبر 2019 بدعوة من الجمعية الوطنية الكبرى لتركيا،

2. اجتماعات الجلسة العامة الـ 12 والمجلس التنفيذي الثاني، يتبعها انتقال رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية.

فيما يتعلق بالبرنامج الأخير، أودّ أن أوجه عنايتكم الكريمة على النحو التالي:

كانت الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية بصدد اتخاذ الترتيبات اللازمة لعقد الجلسة العامة الـ 12 واجتماع المجلس التنفيذي الثاني مع نهاية هذا العام واتخاذ الإجراءات اللازمة لنقل رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية من تركيا إلى باكستان كما هو مقرر، لكن أبلغنا رئيس مجلس شيوخ باكستان في رسالة رسمية أنهم قرروا التخلي عن رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية (2020).

وفور استلام رسالة باكستان، قمت، بصفتي الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية، بتعميم الرسالة على جميع البرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية لإبلاغهم بالموقف. كما شجعت أيضاً جميع الأعضاء على تقديم ترشيحهم لرئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية لولاية مدتها سنتين (2020-2021) في أقرب وقت ممكن.

ورداً على رسالتنا، عبّر مجلس النواب في جمهورية العراق، وفقاً للاتصال مع أمانة الجمعية البرلمانية الآسيوية، عن استعداده لقبول رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية لولاية مدتها سنتين 2020-2021. سيتم النظر في قضية الترشيح جمهورية العراق خلال الدورة القادمة للمجلس التنفيذي في تركيا.

### ج. النظر في البنود الطارئة:

وفقاً لقائمة طلبات تقديم البنود الطارئة ذات الصلة، كان أمام الاجتماع بندان بشأن تغير المناخ، ولكن من منظور مختلف.

اقترحت الهند "قرار بشأن تغير المناخ". اقترحت هولندا بدعم من بعض الدول الأوروبية الأخرى، بما فيها تركيا "الشباب وتغير المناخ".

ودعا الرئيس المندوبين إلى التعبير عن تعليقاتهم على هذا البند من جدول الأعمال.

وكان مندوب الهند أول من أخذ الكلمة لدعم الاقتراح المقدم من برلمان بلده المعني بموضوع تغير المناخ. قبل أن يتحول نحو قضية تغير المناخ، وأثنى بجرارة على التقرير المقدم حول أنشطة الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية خلال



الأشهر الستة الماضية منذ الاجتماع التشاوري السابق، الذي عقد بمناسبة الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي في الدوحة، دولة قطر.

وعلق، بعد ذلك، مؤيداً البند الذي اقترحه وفده بشأن تغير المناخ وانتقد البرلمانات لتركها هذه القضية الحيوية من دون أن يلحظها أحد. ثم أبدى بعض الأسباب الملموسة لاقتراح هذا البند على الاتحاد البرلماني الدولي. وأخيراً، دعا جميع المشاركين إلى الانتباه على النحو الواجب لهذه المسألة ودعمها في جلسة تصويت الاتحاد البرلماني الدولي.

كما أشار أيضاً إلى الاقتراح المقدم من هولندا بشأن هذه المسألة بدعم من بعض البلدان الأخرى، بما فيها تركيا، ووافق على دمج البندين في مقترح واحد.

وأخذت الكلمة مندوبة من مجلس النواب في جمهورية العراق لتشكر الرئيس والأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية على تنظيم هذا الاجتماع. كما أعربت عن استعداد مجلس النواب في جمهورية العراق لتولي رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية لمدة سنتين، عقب قرار باكستان التراجع عن قرارها السابق بتولي منصب الرئاسة للفترة نفسها.

كما طلب مندوب من كمبوديا الكلمة لدعم الاقتراح المقدم من الهند. وصرح بأنه يتعين علينا بذل قصارى جهدنا لحماية البيئة من أجل الأجيال القادمة، ودعا القوى الكبرى إلى العمل بقوة في هذا الصدد. ومع ذلك، فقد انتقد الدول الكبرى لعدم امتثالها لالتزاماتها العالمية وأوصى بأن توضع الدول الكبرى تحت الضغط لإجبارها على الامتثال لالتزاماتها بموجب أحكام بروتوكول باريس.

كما أعرب مندوب منغوليا عن قلقه العميق إزاء التحديات في شمال آسيا التي عرّضت السلام في هذه المنطقة للخطر. وذكر أنه ينبغي متابعته موضوع نزع السلاح في هذه المنطقة بقوة، إذا أريد الحفاظ على السلام في هذه المنطقة.

وأضاف أن منغوليا تتأثر بشدة بالآثار الضارة لتغير المناخ بسبب الوضع الجيوسياسي لبلادها كدولة غير ساحلية تقع بين الصين وروسيا. واختتم تصريحاته بحث جميع الحكومات على الالتزام ببروتوكول باريس.

وكان مندوب تركيا آخر من أخذ الكلمة. وقال إن تركيا تقع في موقع جغرافي كجزء من البلدان الأعضاء في مجموعة 12+. وقال إن قضية تغير المناخ التي اقترحتها بعض الدول الأوروبية إلى جانب تركيا هي استجابة لدعوة الشباب الذين ساروا في جميع أنحاء العالم مطالبين بإسماح أصواتهم بشأن تغير المناخ. واختتم كلمته بالأمل في دمج بندي المحتويات المتشابهة في مقترح واحد.



### 3. ما يستجد من أعمال:

فيما يتعلق بالبند 4 من جدول الأعمال، أعطى الرئيس الكلمة للمندوبين المهتمين بتقديم تعليقاتهم. وعبر مندوب الهند عن استيائه من رسالة باكستان التي أبلغ مجلس الشيوخ الباكستاني بموجبها تراجعها عن قراره السابق بقبول رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية لولاية مدتها سنتين 2020-2021. ونظراً لعدم وجود تعليق آخر، أعرب الرئيس عن تقديره لجميع المندوبين على مشاركتهم في هذا الاجتماع. كما شكر أنشطة الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية والأمين العام لعقد الاجتماع.





**Report of**  
**APA Coordinating Meeting**  
**On the Sideline of the 141<sup>st</sup> IPU Assembly**

**October 13, 2019**  
**Belgrade (Serbia)**

Asian Parliamentary Assembly  
October 2019

**Report of  
APA Coordinating Meeting  
On the Sideline of the 141<sup>st</sup> IPU Assembly  
October 13, 2019  
Belgrade (Serbia)**

APA Coordination Meeting was held on October 13 2019 alongside the 141<sup>st</sup> IPU Assembly in Belgrade- Serbia with Professor *Mustafa Şentop*, Speaker of Grand National Assembly of Turkey in chair. Delegates from 21 member parliaments attended the meeting as follows:

*Afghanistan, Bahrain, Bhutan, Bangladesh, Cambodia, India, Iran, Iraq Jordan, Kuwait, Mongolia, Palestine, Qatar, Saudi Arabia, Sri Lanka , Syria, Turkey, United Arab Emirate, Arab Parliament,*

*\* Qatar attended as observer*

Dr. Mohammad Reza Majidi, APA Secretary General, started the meeting with a short welcome remark, followed by presentation of the draft Agenda of the meeting, which was unanimously adopted by the participants.

Then, the Chairperson of the Meeting, Professor *Mustafa Şentop*, Speaker of the Grand National Assembly of Turkey, in his capacity as President of the Asian Parliamentary Assembly delivered his opening remarks.

**1. Opening Address by Professor Mustafa Şentop,**

In his opening remarks, Prof. *Şentop* welcomed the audience for their participation at this meeting as an extremely important platform for parliamentary diplomacy.

He touched on APA's main objective which seeks to enhance inter parliamentary cooperation for peace, prosperity, economic and social relations in the Asian region.

He continued, "Grand National Assembly of Turkey and its Speaker has contributed to the institutional development of APA, during the past two year term of APA Presidency in order to strengthen our inter-parliamentary relations.

In this context, he added, “we are going to hold the 1<sup>st</sup> Executive Council Meeting late this month as part of our active presence both in the field and at the table and also as part of our duty to develop our relations with all countries regardless of their distance. It is also an important part of our foreign policy to develop ties not only with the Asia-Pacific and ASEAN member countries in the region, but also with all parts of the world.”

“We intend to increase our political ties and consultations with our Asian friends who share the same vision with us in this process and to take advantage of cooperation opportunities that can be extended to a wide range of medium and long term, including in such fields as security, trade, investments, new technologies, environment, development, energy, transportation, humanitarian and defense industry,” he underscored.

In another part of his address Prof. *Şentop* touched on the grave situation of Rohingya people, who had been forced to leave their land and seek asylum.

He continued “It is not possible to reach a permanent solution and peace in Arakan without ensuring that Rohingya people return to Myanmar safely, voluntarily, with dignity and permanently. “Turkey together with the international community, expects more from Myanmar without delay to tackle the issues in good faith in the face of the crisis and show the necessary political will towards a permanent solution. We are ready to support Myanmar to take steps in this direction.”

Referring to the important role of parliaments and the legislators, he stated: “As we, members of parliaments, are directly elected by our people, it is our primary duty to help our people live their life in peace and prosperity. It is a priority and duty on our shoulder to do our best in the context of our foreign policy for realization of this objective.”

In conclusion he wished success and fruitful outcome for the for the meeting.

## **2. Report of the Secretary General:**

Following the opening remarks by the Meeting Chairperson, the APA Secretary General started his report with a short welcome note to the participants and

appreciated all the IPU delegates of APA member parliaments who responded to the invitation of APA Secretariat and participated at this Meeting. He also thanked the APA President, His Excellency Professor Mustafa Şentop, Speaker of the Grand National Assembly of Turkey, who has honored us with his presence and inspiring address at this important event.

The APA Secretary General, then, listed the various activities of the Secretariat since the past coordinating meeting held in Doha, Qatar as follows:

During the past six months since the previous Coordinating Meeting on the sideline of the 140<sup>th</sup> IPU Assembly in Doha, APA Secretariat has been able to actively contribute to the successful organization of three APA Standing Committee Meetings at the generous invitation of the following three host member parliaments:

1. **The State Duma of the Russian Parliament;** Standing Committee Meeting on Economic and Sustainable Development,
2. **Islamic Parliament of Iran;** Standing Committee Meeting on Political Affairs,
3. **Iraqi Council of Representatives;** Standing Committee Meeting on Budget and Planning,

The Meeting of Standing on Social and Cultural Affairs held in Bangkok, Thailand in 2019 should be also added to the above three meetings.

Therefore, the four Standing Committees have held their meetings and prepared the draft resolutions for submission to the forthcoming Executive Council which will take place in Turkey late this month.

**1. Meeting of Standing Committee on Economic and Sustainable Development,**  
**18-21 April 2019,**  
**Naryan-Mar (Russian Federation)**

At the invitation of the State Duma, the APA Standing Committee on Economic and Sustainable Development held its meeting on April 18-21, 2019 in Narayan-Mar, Russian Federation. Delegations from the following 19 APA Member Parliaments participated at the meeting.

The Meeting had before it eight draft resolutions for deliberation and adoption on the following issues:

1. *Asian Integrated Energy Market,*
2. *Environmental Issues,*
3. *Financial Affairs Ensuring Efforts for Economic Growth,*
4. *Poverty Eradication,*
5. *Role of APA Parliaments in Supporting Implementation of Sustainable Development Goals,*
6. *Water and Sanitation in Asia for All,*
7. *Adopting a Road Map Providing for Measures to Stimulate Green Finance,*
8. *Establishment of an Asian energy Market,*

Following the opening session and election of the Bureau, the meeting went into session and adopted its agenda.

- 1- Three Working Groups were held to discuss issues on Green Finance, Energy Market and Water Crisis as mandated under the relevant resolutions.
- 2- As regards the draft resolutions, the Standing Committee agreed to postpone deliberations concerning the drafts on *Asian Integrated Energy Market* and *Establishment of an Asian Energy Market*. The Chairmen of Working Group on Energy was tasked to merge these two resolutions for discussion at the next Executive Council Meeting scheduled for this year in Turkey.
3. Deliberations on the Draft Resolution on *Water and sanitation* in Asia for all was also deferred until next Standing Committee Meeting due to abundance of amendments and different views.
4. The other five Draft Resolutions were discussed and finally adopted with certain amendments.

The meeting was also followed by the 5<sup>th</sup> session of the Advisory Group on Energy. The Chair of the Meeting from Kuwait proposed two Resolutions of the APA Standing Committee on Economic and Sustainable Development



entitled” *Integrated Energy Market in Asia*” and the draft resolution submitted by the National Assembly of Kuwait entitled” *Establishment of the Asian Energy Market*”. This proposal was approved by the participants. Several delegates, including Iraq, Cambodia and Syria raised their views on clean energy, development of electric power in Asia. The Chairman of the Meeting pledged to submit a new draft resolution on energy for discussion at the upcoming Executive Council.

**2. Meeting of Standing Committee on Political Affairs,**  
**25-28 June 2019**  
**Isfahan (Islamic Republic of Iran)**

The Standing Committee on Political Affairs was held on 25-28 June 2019 in Isfahan, Islamic Republic of Iran. Delegates of the following 16 APA Member Parliaments attended this event.

Following the opening session, and unanimous adoption of the draft agenda, the participants started deliberation on the items of the agenda.

Before going over the agenda items, the meeting expressed its deep sorrow and anguish in memory of the late APA representative of Palestine H.E ZUHEIR, SANDUQA. The attending delegations each took the floor to express their condolences for the demise of a very active member of the APA Family.

***The meeting had before it nine draft resolutions on the following issues:***

- Good governance,
- The Rule of Law and Judicial Empowerment,
- Good Parliamentary Practices,
- Building Prosperity in Asia through Friendship and Cooperation,
- Asian Parliaments and Governments together for prosperity in Asia,
- Asian Parliaments unwavering Support for the Palestinian people,
- Harmonious Development through democracy,
- Enhancing cooperation among the members of Asian Parliamentary Assembly to protect and promote Multilateralism,

- Consideration of the Draft Resolutions:

1. Deliberations on the draft resolutions concerning Palestine was deferred to a future session of the Committee due to demise of Palatine Representative and absence of any member to represent Palestine,

2. Consideration of the draft resolution entitled“ Towards an Asian Parliament” which received a good support by the participants in principal, but deferred to a future meeting due to abundance of the amendments.

3. Participants welcomed the draft resolution, proposed by delegation of Iran on *Multilateralism* and it was decided to postpone deliberations on this draft until next meeting.

4. Other draft resolutions were adopted by consensus.

On the afternoon of June 25, the Working Group on Asian Parliament held its meeting with H.E. Mr. Koohkan, the MP from the Islamic Parliament of Iran in Chair.

There was divergent procedural views on the part of Member Parliaments on the formulation for creation of Asian Parliament, while the participants agreed with the principal idea, as a pivotal issue which help to reach peace and social welfare for Asian People.

- The WG-AP is under auspices of Standing Committee on Political Affairs with APA Secretariat functioning as its Secretariat.

**3. Meeting of the Standing Committee on Budget and Planning**

**September 03-05, 2019**

**Baghdad (Republic of Iraq)**

The APA Standing Committee on Budget and Planning was held on 3-5 September 2019 in Baghdad, Republic of Iraq at the invitation of Iraqi Council of Representatives. Parliamentary delegations from 17 member countries participated at the meeting.

The Meeting had before it one draft resolution entitled “APA Budget and Planning”.

This draft, which encapsulates one of the most important issues of the APA for realization of its objectives, was adopted by consensus after hectic deliberations in a lively atmosphere of cooperation.

❖ **Some important items of the Resolution:**

- Measures needed to be taken by all the Member Parliaments with due respect to their internal budget planning to secure budgetary resources for payment of their contributions,
- Sharing with any voluntary payment possible for the Member Parliaments in addition to the agreed contribution,
- Members’ appreciation of the Islamic Parliament of Iran for its generous funding of the Secretariat Budget since 2007 and request for continuation of its generosity until such time when regular payments of the assessed contribution are met by all members,
- Requesting the APA Secretary General to provide all the budgetary plans and expenses for submission to the upcoming Executive Council Meeting to be held in Turkey,
- Exemption of Palestine from the assessed contribution until such time when it can regain its status as fully independent state,

**APA Programs in the following months:**

1. First Executive Council will be held at Rize- Turkey on 25-28 October 2019 at the invitation of Grand National Assembly of Turkey,
2. The 12<sup>th</sup> Plenary Session and 2<sup>nd</sup> Executive Council Meetings to be followed by transfer of APA Presidency.

**As regards the latter program, I would like to draw your kind attention as follows:**

APA Secretariat was getting prepared to make necessary arrangements for holding the 12<sup>th</sup> Plenary Session and the 2<sup>nd</sup> Executive Council Meeting late

this year and to take action for transfer of APA presidency from Turkey to Pakistan as scheduled, when the Chairman Senate of Pakistan informed us as per an official letter that they have decided to withdraw from the APA presidency for 2020-201.

Immediately upon receipt of Pakistan's letter, I, in my capacity as APA Secretary General circulated a letter among all APA Member Parliaments, informing them of the situation. I also urged all the members to submit their candidature for the two-year term of APA Presidency (2020-21) at their earliest possible convenience.

In reply to our letter, the Iraqi Council of Representatives, as per the communication with the APA Secretariat, has expressed its readiness for accepting APA Presidency during the term of office for 2020-2021. The case of Iraqi candidature will be considered during the next Executive Council in Turkey

### **C. Consideration of Emergency Items:**

According to the related list of requests for submission of emergency items, the meeting had before it two items on climate change, but from a different perspectives.

India had proposed "*Resolution on Climate Change*". The Netherlands supported by some other European countries, including Turkey had proposed "*The Youth and Climate Change*".

The president called on the delegates to express their comments on this item of the agenda.

Delegate from India was first to take the floor in support of the proposal submitted by the parliament of his subject country on climate change. Before he goes over the issue of climate change, he warmly thanked the report given on the activities of APA Secretariat during the past six months since the previous consultation meeting, held on the occasion of 141<sup>st</sup> since the IPU Assembly in Doha, Qatar.

He, then, commented in support of the item proposed by his delegation on climate change and criticized parliaments for leaving this vital issue unnoticed. He then brought up certain concrete reasons for proposing this item to the IPU. Finally he called on all the participants to take due notice of this issue and support it in the IPU voting session.

He also referred to the proposal submitted by the Netherland on this issue with the support of certain other countries, including Turkey and agreed to merge the two items into one single proposal.

Delegate from the Parliament of Iraq also took the floor to thank the Chairperson and APA Secretary General for organizing this meeting. She also expressed readiness of the Iraqi Council of Representatives for taking the next two year term of APA Presidency following Pakistan's decision to withdraw from its former decision to assume the office of Presidency for the same period.

Delegate from Cambodia also asked for the floor in support of the Proposal by India. He stated that we should do our best to protect environment for the next generations and called on the big powers to strongly work in this respect. However, he criticized the big power for not complying with their global obligations and recommended that big powers should be put under pressure in order to compel them to comply with their obligations under the provisions of Paris Protocol.

Delegate from Mongolia also expressed his deep concern over the challenges in North Asia which have jeopardized peace in this region. He stated that disarmament in this region should be pursued strongly, if peace is to be maintained in this region.

He added Mongolia is extremely affected by adverse effect of climate change due to the geopolitical situation of his country as a landlocked country, located between China and Russia. He concluded his remarks by urging all governments to adhere to Paris Protocol.

Delegate from Turkey was the last to take the floor. He said Turkey is located in a geographical location as part of +12 Member Countries. He

said the issue of climate change proposed by some European countries together with Turkey is a response to the call of the youth who marched throughout the world demanding to make their voices heard on climate change. He concluded by hoping that the two items of similar contents would be merged into one single proposal.

### **3. Other Matters:**

As regards item 4 of the Agenda, the Chairperson gave the floor to delegates who were interested to raised their comments.

Delegate from India expressed discontent over Pakistan's letter conveying Pakistan's Senate to withdraw from its former decision accepting APA Presidency for the two year term of 2020-21.

As there was no other comment, the Chairperson appreciated all the delegates for their participation at this meeting. He also thanked the activities of APA Secretariat and the Secretary General for holding the meeting.